Thema 4:    (alles van de vorige thema's kan ook getoetst worden: oefen dat dus ook!)
tekstsoorten 


(zie vrije-teksten-map), verschillende teksttypes zien er ook meestal anders uit: de 
lay-out (=opmaak) is verschillend.


In dit thema komen het script, de publiciteit en het programma aan bod 
aanhalingstekens:


komen in verschillende vormen voor:     '    '     of     "   "     of     „   "     of     «   »


dat wat gezegd wordt (de aanhaling), komt tussen die aanhalingstekens te staan


de zin die uitgesproken wordt (de aanhaling) start met een hoofdletter


worden ook gebruikt om titels, namen, iets grappig (ironisch), ... te doen opvallen

je hebt beginaanhaling (wat gezegd wordt, staat eerst) bv. "Zwijg!", schreeuwde Mia.


je schrijft geen punt binnen de aanhaling bv. „Ik weet het niet", fluistert hij.


na de aanhaling komt een komma bv. «Weet jij het?», vroeg Koen.


vraag -en uitroepteken komen wel in de aanhaling bv. 'Stilte!', roept de kok.

je hebt eindaanhaling (wat gezegd wordt, staat laatst) bv. De juf riep: 'Zwijg!'


je schrijft voor de aanhaling een dubbelpunt bv. Hij fluistert: "Ik weet het niet."


elk leesteken komt binnen de aanhaling te staan bv. Koen vraagt: 'Weet jij het?'

Een puntkomma (;) is een zeldzaam leesteken. Als een schrijver vindt dat een punt een te grote scheiding is en een komma te klein, dan gebruikt hij/zij een puntkomma.

Het doet de lezer toch even halt houden (zoals bij een punt), maar het toont ook aan dat beide zinnen dicht bij elkaar passen (zoals bij een komma).

letterlijk:


volgens de exacte betekenis van de woorden

figuurlijk:


bij wijze van spreken, je mag het niet letterlijk nemen,  bv. De avond valt.

oorzaak --> gevolg


twee zinnen die bij elkaar horen omdat het ene volgt door het andere


door de oorzaak komt het gevolg; het gevolg is te wijten aan de oorzaak


(Lies doet een jas aan. Het wordt kouder.)      (gevolg, want/omdat ... oorzaak) 


(Het wordt kouder. Lies doet een jas aan.)      (oorzaak, dus/daarom ... gevolg)

woordleer (woordsoorten)

lidwoorden (lidw.)
bepaalde lidw. (de - het)  en onbepaalde lidw. (een)


zelfstandige naamwoorden (zn.)



namen van mensen, dieren, planten en dingen


hebben een geslacht (genus): mannelijk, vrouwelijk of onzijdig (woorden met 'het' ervoor)


komen voor in het enkelvoud (1 mens) en meervoud (meer mensen)



kunnen 'verkleind' worden tot een verkleinwoord (mensje)


bijvoeglijk naamwoord (bn.)



staat bij een zn. en zegt er iets meer over (leuk mensje) en verandert van vorm 
om zich aan 

te passen aan het zn. (leuke mensen). De les is leuker.

werkwoord (ww.)



geeft meestal iets aan wat een mens, dier, dier doet



soms is het geen 'doe'-woord, zoals: zijn, worden, blijven, zullen, willen, ...


voorzetsels


woorden die de relatie tussen woorden aanduiden (in, op, naast, met, om, van, ...)
